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BESZÁMOLÓ A TESTÜLETI ÜLÉSEKRŐL
A Keresztesi Krónika legutóbbi lapszámának

megjelenése óta két alkalommal is tartott nyilvános ülést
a város képviselő-testülete.

A 2012. szeptember 1 3-án megtartott ülésen
összesen négy napirend került megvitatásra.

Az ülés elején az első napirendi pontban sor ke-
rült a jegyzői eskütételre, amelyre a munkakör jellegé-
ből adódóan volt szükség.

Amásodik napirendben a vezető óvónői pályáza-
tok elbírálására került sor. A posztra egyedül az előző
időszakban is az intézményt vezető Czirják Károlyné
adott be pályázatot, akinek a testület egyhangúlag, újabb
5 évre bizalmat szavazott.

A harmadik napirendben Mezőkeresztes város
2012. évi költségvetésének első félévi végrehajtásáról
szóló beszámoló került megtárgyalásra. A pénzügyi bi-
zottság előzetesen tárgyalta a napirendet. Az apróbb ész-
revételek mellett kérdés hangzott el az
ingatlanértékesítés 6 millió forintos előirányzata kap-
csán. Szerződés védi az önkormányzatot, de az tény,
hogy eddig az időpontig nem sikerült a kintlévőséget be-
hajtani. Jelenleg nincs kifizetve egy ingatlan eladásból
befolyó vételár egy része. Amíg ez nem történik meg, a
tulajdonos az önkormányzat marad. A felek megállapod-
tak, hogy minden lehetséges eszközzel be kívánják hajta-
ni az elmaradt összeget, hogy az előirányzat teljesüljön.

A térfigyelő rendszerre 6 millió forintos elő-
irányzat szerepelt a tervekben, de erre nem lesz szükség,
mert 10 millió forintos támogatásról kapott értesítést a
hivatal. Így nem szükséges a hat millió forintot felhasz-
nálni. A pályázaton Tard és Sály mellett Mezőkeresztes
kapott forrást központi rögzítő beszerzésére, a kábelezés-
re, kamerák bekötésére, szoftverek beszerzésére, figyel-
meztető táblák kihelyezésére. A későbbiekben kistérségi
hálózattá kellene fejleszteni a rendszert a gazdaságos
üzemeltetés érdekében. A pénzügyi bizottság elfogadás-
ra javasolta a beszámolót, amelyet a képviselők egyhan-
gúlag el is fogadtak.

A negyedik napirendben az egyebek szerepelt.
Dr. Dózsa György polgármester elmondta, hogy a válto-
zás időszaka következik sok területen. Sok kérdés még
nem tisztázódott. Első feladat, hogy a városnak állást
kell foglalnia az iskola fenntartásának kérdésében, hi-
szen 3.000 fő feletti településként erre lehetősége van. A
jelenlévők egyhangúlag azt az álláspontot képviselték,
hogy maradjon a település kezében az iskola.

Szó esett még a közép- és felsőfokú képzésben
résztvevők egyszeri támogatásáról. A tavalyi évben

6.000 Ft volt ez a támogatás, amely ebben az évben is
változatlan formában valósul meg. Emellett a testület
csatlakozási szándékát fejezte ki a Bursa Hungarica ösz-
töndíj pályázatra.

Elhangzott, hogy tornacsarnok létesítési pályá-
zat megírása folyamatban van. Kérdésként merült fel a
temetői hulladék elszállításának kérdése, a városnapi
rendezvény és a Szentivánéji rendezvények költsége. Az
artézi kút nem készül el a horribilis költségek miatt.
Kérdés volt a közkutak vízfelhasználásának kérdése, il-
letve a település végén lévő hídnál súlykorlátozó tábla
kihelyezése. Szó volt még a játszóterek rendeltetésszerű
használatáról, sportpálya, tájház, járda felújításról, az
Összekötő utcán a szegély és út közötti fásításról. Egy
rendezvény kapcsán szóba került a művelődési ház bér-
beadási feltételrendszerének kidolgozására irányuló kér-
dés is.
______________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

2012. október 11 -én újabb, ezúttal rendkívüli
ülésre került sor. Az ülés egyetlen napirendi pontja a Já-
rási Hivatalok létrehozásának kérdése volt. A polgár-
mester külföldi tartózkodása miatt online kapcsolaton
keresztül volt jelen az összejövetelen.

Korábban a város jegyzője egy megbeszélésen
vett részt a Megyei Kormányhivatalban, ahol a járások
kialakítására, azokhoz való csatlakozásra vonatkozó írá-
sos megállapodást kapott több más települési vezetővel
együtt.

A polgármester elmondása szerint még mindig
nem áll elég információ az önkormányzatok rendelkezé-
sére, mi több a Kormányhivatal által előterjesztett iratok
azt a benyomást keltik mintha azokat a polgármester fo-
galmazta volna, ugyanakkor ezek megfogalmazásához
semmilyen köze nincs. Úgyszólván az írásos anyag az
önkormányzatokat megkerülve született.

Jegyzői tájékoztatás szerint a Megyei Kormány-
hivatalban a jelen lévő települési vezetők mintegy diktá-
tum-szerűen kapták meg ezt a megállapodást.
Ugyanakkor perceken belül helyben kellett dönteni fon-
tos személyi kérdésekről is.

A polgármester véleménye szerint már-már gya-
núsnak tekinthető az intézkedések gyors keresztülvitele.
Ezen kívül jogi és munkajogi aggályok is felmerülnek
vele kapcsolatban.

A kiadott irat tartalma képviselői megvitatásra
került, különös tekintettel a személyi kérdésekre. Azt a 3
személyt azonban, aki januártól a Járási Hivatalnál fog
dolgozni nem a jegyző, vagy a testület jelöli ki, hanem
ebben is a Kormányhivatal dönt.

folytatás a 2. oldalon

Mezőkeresztes Város Önkormányzatának lapja 2012. november
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KOSSUTH NAP AZ ISKOLÁBAN
Mint minden évben, idén is névadójuk tiszteleté-

re több napos rendezvényt szerveztek a Kossuth Lajos
Általános Iskolában.
Mégis kicsit más volt a 2012. évi eseménysorozat, hi-
szen kettős ünnep szolgáltatta az apropóját. Kossuth szü-
letésének évfordulója és az, hogy immár 10 éve viseli
Kossuth nevét az intézmény. Szerdán, a születésnapon
ünnepi műsorral vette kezdetét a három napos ünneplés.

A gyermekek múltidéző fellépése után Kirnyák
András igazgató köszöntötte az egybegyűlteket. Jó alka-
lom volt ez arra is, hogy a nemrégiben elkészült új műfü-
ves pálya hivatalos átadására is sor kerülhessen. Erről
Dr. Dózsa György polgármester beszélt, mielőtt átvágta
a szalagot és átadta használatra a pályát az iskolának és
a városnak. Az első osztályosok pedig megkapták kitűző-
jüket nevelőiktől. A délután folyamán Mezőkövesd,
Bükkábrány és Mezőkeresztes csapatai fel is avatták a
pályát egy mini torna keretén belül, amelyet végül Mező-
kövesd csapata nyert meg.

Csütörtökön játékos órák és szünetek várták a

gyermekeket. 30 perces rendhagyó órák után, szintén 30
perces szünetek következtek, ahol különböző helyszíne-
ken logikai és ügyességi feladatokat kellett megoldani.
A negyedik szünetben Kossuth-hasonmásoknak kellett
sereget toborozniuk, miközben a meglepetés fellépők, a
tanári kar tagjai néptáncoltak. Délután a sporté volt a
főszerep. Kossuth – kupa néven diák kézilabda és labda-
rúgó torna zajlott. A rossz idő miatt azonban nem a mű-
füves pályán, hanem a tornateremben. A történelmi
vetélkedőn hat csapatnak fejenként tíz feladatot kellett
megoldani a siker érdekében.

Pénteken akadályverseny várta a kicsiket és na-
gyokat egyaránt. A nagyobbak a településen, míg a ki-
csik az iskola körül felállított akadálypontokon haladtak
végig. Délután kézműves programok, lovaglás, sport-
versenyek, játékok várták a gyerekeket. Az Áldás együt-
tes nemzeti dalokkal szórakoztatta a közönséget, majd
Kirnyák András igazgató osztotta ki a három nap folya-
mán lezajlott versenyek helyezettjeinek a jutalmakat.
Végül begördült a hatalmas torta, rajta az iskola emblé-
májával.

Bodzán László
JÓTÉKONYSÁGI BÁL AZ ISKOLÁBAN

A Kossuth Lajos Általános Iskola Szülői Közös-
sége és a Mezőkeresztes Iskolájáért Alapítvány szervez-
te azt a jótékonysági szüreti bált, amelyre október 20-án
szombaton került sor az iskola ebédlőjében.
A bál bevételét, hasonlóan az előző évek gyakorlatához,
ismét az iskolára és a tanulókra fordítja az alapítvány.

Az összegyűlt vendégeket a megnyitón elsőként
a Diamond Dance Alapfokú Művészetoktatási Intéz-
mény mezőkeresztesi tanulóinak nyitótánca szórakoztat-
ta, majd Kirnyák András az intézmény igazgatója
köszöntötte az összegyűlteket és kívánt kellemes szóra-

kozást.
Ezt követően egy meglepetés is várt a szórakoz-

ni vágyókra, hiszen az általános iskola tanáraiból verbu-
válódott néptánccsoport feledhetetlen pillanatokat
csempészett az estébe.

A bőséges vacsora után a Koktél zenekar gon-
doskodott róla, hogy mindenki kedvére táncolhasson és
mulathasson az este folyamán. Természetesen idén sem
maradhatott el a tombolasorsolás, amin rengeteg értékes
nyeremény várt mindazokra, akikre rámosolygott Fortu-

na.
Bodzán Gábor

PROGRAMAJÁNLÓ
Tisztelt Mezőkeresztesiek decemberben is színes programokkal vár mindenkit az IKSZT-MŰVELŐDÉSI

HÁZ. Az elkövetkező időszak programjai a következők lesznek:

November 30. péntek 16 óra : ADVENTI NAPTÁR KÉSZÍTÉS
December 1 . szombat 15 óra: ADVENTI KOSZÓRÚ KÉSZÍTÉS
December 8. szombat 15 óra: MIKULÁS ÜNNEPSÉG
December 15. szombat 15 óra: MÉZESKALÁCS DÍSZÍTÉS
December 29. szombat 15 óra: TÁRSASJÁTÉKOK NAPJA

Szeretettel hívunk és várunk mindenkit dec. 21 -23 között a MEZŐKERESZTESI ADVENTI VÁSÁRBA és
az ehhez kapcsolódó programokra. Az iskolások és az óvodások műsora mellett, láthatunk majd gólyalábas vásári
komédiát, karácsonyi műsort, lesz táncház, és hagyományőrző előadás is.

Kérjük, figyeljék tájékoztató anyagainkat!
Okosné Kemény Henrietta

folytatás az 5. oldalról
Lakatos József: Leginkább kéziszerszámaim van-

nak, de van láncfűrészem is természetesen. Azért a nagyját ma
már az ember azzal próbálja kicsit úgy egyengetni, ahogy azt
látni szeretné, aztán a többit már kéziszerszámokkal csinálom.

 A fafaragást mint elfoglaltságot gondolom nemigen
tervezed, hogy valaha is abbahagyod?

Lakatos József: Nem hát! Semmiképpen nem ha-
gyom abba!

Valamikor az őseink mindenhol, ahol táboroztak, majd ott-
hagyták a táborhelyet egy jelfát raktak le, amivel üzentek az
utánuk jövőknek, hogy itt van átkelő a patakon, vagy folyón,
vagy rendes ivóvíz, tehát amivel átadtak valamit az utókor-
nak. Én is minden egyes szobromat jelfának is szánom az utó-
kor részére, hogy az érzéseimet, a felfogásomat valamilyen
formába tükrözze.

Kovács Gyula
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folytatás az első oldalról
Mivel a megállapodást a polgármesternek októ-

ber 31 -ig alá kellett írnia, viszont az több pontban is vi-
tatható volt és hátrányos az önkormányzatokra nézve,
illetve több jogszerűtlen kitételt is tartalmaz, tartalmilag
és formailag egyaránt kifogásolható. A továbbiakban al-
polgármesteri javaslat hangzott el. Ennek alapján egyes
pontok elfogadhatóak, mások azonban további megvita-

tást, változtatást igényelnek.
A testületi tagok egyhangú igen szavazattal ha-

talmazták fel a polgármester, hogy a vitás pontok tekin-
tetében a Kormányhivatallal egyeztessen az aláírás előtt.

(Szerkesztői megjegyzés: A megállapodás több-
szöri egyeztetés és a vitás pontokon történt változtatá-
sok után október 26-án aláírásra került.)

Kovács Gyula

TERVBEN A VASÚTI FELÜLJÁRÓ
A Bükkábrányi Bányaüzem szén kitermelése

egyre nagyobb területet igényel. Ezért a közeljövőben
sor kerül majd a Budapest-Miskolc vasútvonal
nyomvonalának áthelyezésére is. Ez a változtatás
Mezőkeresztest kevésbé érinti, hiszen a nyomvonal déli
irányba történő elmozdítása inkább Csincse közelében
történik majd meg. Ezzel párhuzamosan azonban folyik
az említett fővonal korszerűsítése is, melynek nyomán
egy 160 km/h sebességű pályaszakaszt tervez kialakítani
a vasúttársaság.

Ennek a korszerűsítésnek nyomán a
városvezetés szeretné elérni a MÁV Zrt.-nél, hogy a
mostani, a közúttal egy szintben lévő vasúti átjárót a
társaság egy felüljáróval váltsa ki. Ez a megoldás nem
csak a sorompónál történő hosszas várakozásokat
szüntetné meg, de jelentősen csökkentené az esetleges
balesetek kockázatát is.

Egyelőre a MÁV nem akarja ezt az igényt
elfogadni. Polgármesterként azonban további
tárgyalásokat folytatok a jövőben is a felüljáró
megépítéséről.

Dr. Dózsa György

KERESZTESI PORTRÉ – LAKATOS JÓZSEF FAFARAGÓ
Mintegy száz esztendővel ezelőtt is a leginkább hasz-

nált alapanyagnak számított - főként a paraszti kultúrában - a
fa. A különböző fafajták a mindennapi élet más-más területein
kerültek felhasználásra, tekintettel azok tulajdonságaira. Mára
a legtöbb területen felváltotta ezt az évezredes múltra visszate-
kintő alapanyagot a fém és a szintetikus anyagok. A szobrá-
szatban viszont még mindig legalább annyira elterjedt, mint a
kő vagy a bronz. Különösen igaz ez akkor, ha a népi szobrá-
szatra gondolunk. Szerencsére még mindig akadnak hazánk-
ban olyanok, akiknek köszönhetően nem halt ki a népi
fafaragás művészete. Mezőkeresztest pedig méltán nevezhet-
jük a „fafaragók városának”.

A városban élő Lakatos Józsefmég gyermekkorában ismerke-
dett meg a fafaragó késsel és vésővel. Azóta megszámlálhatat-
lan szobrot és évszázados hagyományokat tükröző használati
tárgyat tudhat magáénak, amelyek révén nem csak szűkebb ha-
zájában, de országosan is ismert alkotóvá vált.

 Rengeteg szobor került már ki a kezed közül. Úgy tu
dom, minden gyermekkorodban kezdődött. Emlékszele rá,
hogy mi volt az első, amit kezedbe vettél és elkezdtél farigcsál
ni?

Lakatos József: Talán valamikor nagyon-nagyon ré-
gen, felső tagozatban faragtam az első fakardokat, tőrt, bodza-
puskát, ami már akkoriban is kedvelt játék volt. Ugyanakkor
paraszt család volt a miénk, legalábbis nagyszüleim, ha szüle-
im nem is. Így aztán a kés, a gyalu mindig kéznél volt, a vonó-
kés szintén, tehát bármit használhattam mindenféle gond
nélkül.

 Lehete olyan időpontot meghatározni, amikortól
azt lehet mondani, hogy onnéttól kezdted készíteni a népi és
egyéb motívumokkal kapcsolatba hozható szobraidat?

Lakatos József: Először nem is a népi dolgok jöttek,
inkább az elvontabb, absztraktabb témák. Azokat kezdtem fa-
ragni. Később jöttem rá, hogy tulajdonképpen nem ez az én vi-
lágom. Utána kezdtem el inkább a népi jellegű dolgokat
megmintázni.

 Szobraidról el lehet mondani, hogy több téma köré
csoportosulnak. Melyek ezek a témák?

Lakatos József: Elsősorban azt faragom, ami a ma-
gyar, főleg pedig a környékbeli embert érdekli. Gondolok itt
családot, magyarságot, matyóságot illetve egyházi dolgokat
megjelenítő szobrokra. Tulajdonképpen ebbe minden belefér.
Van olyan szobrom, amely azt a jelenetet ábrázolja, amikor Jé-
zust bemutatják a templomban. Mivel viszont a matyó visele-
tet is jól ismerem, mert Szentistvánon nőttem föl, ezért
matyóba öltöztettem a szereplőket. Vagyis egyházi szobor, de
tulajdonképpen ugyanannyira matyó is.

 Beleviszel a szobraidba olyan motívumokat is, me
lyek egy picit elvonttá teszik azokat, ugyanakkor utalnak egy
bizonyos területre, mint például a matyóságra?

Lakatos József: Igen, ahol nem meghatározott az,
hogy a ruhájának milyennek kell lenni, mint például II. János
Pál pápánál - ugye Őt azért mégsem nem ábrázolhattam ma-
tyónak - oda azért mindig megpróbálkozok a matyó motívum-
mal.

 Vane olyan fafajtád, amivel szeretsz dolgozni, mert
gondolom, hogy a fa minősége, különböző tulajdonságai meg

határozzák azt, hogy miből mit lehet kihozni. Vane olyan,
amire azt mondod, hogy igenis ezzel a fajtával szeretek, ezzel
a fajtával például nem?

Lakatos József: Az egyik legjobb a diófa, könnyű
faragni, viszont kemény és mutatós, a színe is nagyon tetsze-
tős. Hársból is sokat szoktam faragni, de a hárs az egyszínű,
kevésbé mintázott. A kültéri szobroknak leginkább a tölgyet
szeretem, a tölgyfa erre a célra talán a legjobb. De szívesen
használok cseresznyét, vadkörtét, vagy eperfát is. A választást
azonban sokszor a készülő szobor funkciója határozza meg.

 A fa mellett van egy másik anyag is, amivel szíve
sen dolgozol, ebből inkább kisebb tárgyak készülnek, ez a
csont.

Lakatos József: Általában régi motívumokat szok-
tam előhozni a csontból. Leginkább honfoglalás kori régészeti
leletekre támaszkodom, mint az életfa, vagy a turul. Bár a fel-
tárt leletek inkább fémből készült alkotások, de biztos vagyok
benne, hogy készültek hasonlók csontból is, de azokat meget-
te az idő vasfoga. Ami pedig szinte a mai napig megőrizte ezt
a motívumvilágot, az a pásztor művészet.

 Kiállításon is rengeteg helyen szerepeltél. Vane az
országnak olyan szöglete, ahová még nem jutottál el a szobra
iddal?

Lakatos József: Már hogyne lenne! De például
2010-ben Balatonlellétől Tállyáig, Visegrádtól a Pécsi Dóm
Múzeumig, sőt Egerig voltak kiállított szobraim. Tehát na-
gyon sokfelé megfordultam, gyönyörű kiállítóhelyeken.

 És nem is igen tértél haza üres kézzel nagyon sok
helyről. Emlékezetesebb díjaid voltak?

Lakatos József: Igazság szerint már bekerülni is na-
gyon nehéz az előbb említett helyekre, az mellett nem is min-
denhol zsűriznek, de azért díjakat hoztam. Második, harmadik
díj , különdíjak. A betlehemes kiállításon mindig ott vagyok.
Most az idén nagy dolog ért. Eddig leginkább népművészeti
kiállításokon voltam kiállítva, de az elmúlt télen sikerült
Olaszországba is kijuttatni egy szobromat. Az ottani „Száz já-
szol” kiállításon szerepel egy szobrom

 Az ország különböző pontjain és rendezvényein ki
állított szobrok mellett szólnunk kell azokról az alkotásokról
is, amelyek a Bükkalja több településén is állnak, és amelyek
között kültéri és beltéri szobrokat egyaránt fellelhetünk.

Lakatos József: Három szobrom iskola névadó szo-
bor. Szentistvánon a Szent István szobor, Keresztesen a Kos-
suth szobor, illetve Tibolddarócon az akkor még Kazinczy
iskola névadó szobra. Mára már változott az intézmény neve,
úgyhogy a szobromat most az ottani iskolatörténeti kiállításon
lehet látni.

Azon kívül három álló figurám van köztéren, ezek
általában 2 méter fölöttiek. Egy Keresztesen, ezt én úgy neve-
zem, hogy Törökverő, a Keresztesi csata emlékére készült.

Kisgyőrben van egy Turul szobrom, aminek az az ér-
dekessége, hogy ott egy aradi vértanúk emlékének szentelt
parkot avattak és az én szobrom lett ennek a fő alakja. Van
még egy Cserépfaluban, az úgynevezett Pincemester. Ezen kí-
vül van egy milleniumi kopjafám Tibolddarócon.

A mezőkövesdi Szervita Imaházban áll még két
szobrom, ezek kimondottan vallási jellegű szobrok. Sajnos
onnan néhány éve ellopták az eredeti szobrokat és engem kér-
tek fel, hogy újakat készítsek helyettük. Egyikük Szent Julian-
nát, a másik pedig Szent Fülöpöt ábrázolja.
Egy szoboravatás mindig nagy esemény számomra. Teljesen
meghatódom, mikor ilyen alkalmakkor a Himnusz felhangzik.
Valahogy úgy érzem magam, mint egy sportoló, aki sikert ért
el. Talán többet ér ez nekem, mint mondjuk a Vajdahunyad-
ban 300 iparművésszel együtt kiállítani.

 Általában kéziszerszámokkal dolgozol, vagy pedig
már gépesítetted a munkát?

folytatás a 6. oldalon

KUTYACHIP JANUÁR ELSEJÉTŐL
Jövő év január 1 -jétől hatályos a kedvtelésből

tartott állatok tartásáról és forgalmazásáról szóló
kormányrendelet módosítása, amely előírja, hogy a négy
hónaposnál idősebb ebek csak elektronikus chippel
megjelölve tarthatók. A kutyatulajdonosoknak még
másfél hónapjuk van arra, hogy kedvenc állataikat
chippel megjelöltessék, amelyet állatorvos végez és a

jegyző, illetve az állategészségügyi hatóság ellenőriz
majd.

Fontos tudni, hogy az állatok védelméről és
kíméletéről szóló törvény kimondja, hogy az eb chippel
történő megjelöléséért legfeljebb 3.500 Ft összeg
kérhető az állat tartójától, amely magában foglalja a
chip árát, a beültetés díját és az országos eb-adatbázisba
való regisztráció díját is.

Kovács Gyula

JANUÁRTÓL MŰKÖDNEK A JÁRÁSI HIVATALOK
Előző cikkünkben leírt testületi ülés megtartása

óta Dr. Dózsa György polgármester többször és több vi-
tatott pontot illetően is egyeztetett a Kormányhivatallal.
Az egyeztetés eredményeként több változtatásra is sor
került a dokumentumban. Így a megállapodás október
26-án aláírásra került.
Mezőkeresztes január 1 -től a Mezőkövesdi Járási Hiva-
talhoz tartozik 22 másik településsel együtt.

Annak ellenére, hogy alig több mint egy hónap
van csak hátra a hivatalok működésének megkezdéséig,
még mindig sok olyan kérdés merül fel, amely érinti
ugyan a települések lakosságát, de meglehetősen kevés
információ áll az önkormányzatok rendelkezésére ezzel
kapcsolatban.

Amit a kormány közlése alapján eddig tudni le-
het a teljesség igénye nélkül:
Minden egyes járásban a járásszékhelyen lesz járási hiva-
tal, amely a megyei kormányhivatalok szervezeti egysé-
geként működik majd. Az ügyintézésre a járási hivatalok
részeként működő, hétfőtől-péntekig, 8 órától 20 óráig
nyitva tartó kormányablakokban vagy a településre ki-
rendelt ügysegéd által lesz lehetőség.

A járási hivatal kétféleképpen biztosítja majd az
ügyfélszolgálatot. Azon városokban, ahol a lakosok és
az elintézendő ügyek száma indokolja, ott minden mun-
kanapon állandó ügyintézést biztosító kirendeltséget mű-
ködtet. A kisebb településeken heti 1 -2 alkalommal tart
majd ügyfélfogadást a települési ügysegéd a települési
önkormányzat által biztosított helyiségben. A kormányhi-
vatal a belső szervezet kialakításkor – az önkormányza-

toktól átkerülő ügyintézők és feladatok függvényében –
dönt arról, hogy melyik településen, melyik típusú ügy-
félszolgálatot működteti.

A járási kormányhivatalok legfontosabb felada-
ta a megyei szintnél alacsonyabb szinten intézendő ál-
lamigazgatási feladatok ellátása lesz. Elsősorban
okmányirodai feladatokat, a gyermekvédelmi és gyám-
ügyeket, valamint egyes szociális, környezetvédelmi,
természetvédelmi igazgatási ügyek intézést veszik át a
településektől a járási hivatalok. A hatáskörök szétvá-
lasztásánál kiemelt szempont volt, hogy a helyi szabá-
lyozáshoz kapcsolódó, mérlegelési jogkörbe tartozó
ügyek lehetőleg maradjanak a települési jegyzőnél, ahol
viszont az adott ügyben az államnak van egyértelműen
feladata, szerepe, ott a járási hivatal tudjon majd hatéko-
nyabban intézkedni.

A cél az egyablakos ügyintézés biztosítása az
ügyfelek számára. Ez azt jelenti, hogy az állampolgárok
egyetlen helyen, a – 2013 végéig kialakítandó – kor-
mányablakoknál tudják majd hivatalos ügyeiket intézni.
A járásszékhelyek mellett – a jelenleg működő okmány-
irodák bázisán – kialakításra kerülnek a járási hivatalok
integrált ügyfélszolgálatai, azaz a járási kormányabla-
kok. A kormányablakok biztosítani fogják, hogy az ál-
lampolgárok az államigazgatási ügyeiket a
kormányablakok székhelyein elindíthassák vagy elintéz-
hessék.

Arról, hogy januártól konkrétan milyen ügyek-
ben hová kell fordulnia a lakosságnak, később, bizto-
sabb információk birtokában tájékoztatjuk Olvasóinkat.

Kovács Gyula



WWW.MEZOKERESZTES.HU

KERESZTESI KRÓNIKA

3

EGY CSODÁLATOS NAP A ZEMPLÉNIHEGYSÉGBEN
2012. augusztus 7-én a Jóbarátság Nyugdíjas

Klub tagjainak sikerült Magyarország egyik legszebb tá-
ját, a Zempléni hegységet és számos látványosságát meg-
tekinteni.

Az első meg-
állóhelyünk Monok
volt, ahol Kossuth
Lajos szülői házát te-
kintettük meg. Az
idegenvezetőtől rész-
letes tájékoztatást
kaptunk Kossuth
gyermekkoráról és
életútjáról. Búcsúzó-
ul Kossuth nótával
köszöntünk el.

Utunkat foly-
tatva a következő
megállónk Golop,
egy kicsiny falu, ahol
sikerült megcsodálni
őseink, címereit és zászlait. Több mint 500 kézzel festett
és varrott magyar címerben gyönyörködhettünk.

Rövid buszozás után megérkeztünk Boldogkő-
váraljára. A parkoló a vár tövében van, ahonnét lankás
feljárat vezetett a vár előtti pihenőhöz. A klubtagok egy
része nem vállalkozott a vár lépcsőn való bejutásra. A pi-
henő részen hagyományőrző együttes szórakoztatta az
oda érkező turistákat. Bemutatták a lovagok életét, kor-
hű ruházatukat és fegyvereiket. A vár ablakából a tiszta
napos időben gyönyörű panorámával ajándékoz meg
minket a természet. Amikor beteltünk a táj csodálatos
szépségével és jó levegőjével, folytattuk utunkat.

Vizsoly felé vettük az irányt, ahol a múzeum
igazgatója, Daruka Mihály szíves fogadtatásban részesí-
tett bennünket. Vizsoly, a Zemplén gyönyörű hegyei
közt meghúzódó kis falu örökre beírta nevét a történe-
lembe azzal, hogy itt nyomtatták ki 1 589-90-ben az első
magyar nyelvű bibliát Károlyi Gáspár fordításában. Itt
egy felejthetetlen interaktív színházi előadás keretén be-
lül ismertük meg a vizsolyi Biblia születésének és nyom-
tatását történetét. Végezetül a csoportunk tagjai
kívánság szerint a biblia első lapját a korabeli sajtóval sa-
ját kezűleg az eredeti papírminőségre kinyomtathatták.
A múzeumból átsétáltunk a református templomba, ahol
a Biblia eredeti példányát és a biblia kiállítást tekintet-
tük meg.

Lélekben meggazdagodva és feltöltődve, folytat-
tuk utunkat Gönc és Füzér felé. Hosszabb utazás után
megérkeztünk a füzéri várba. A várhoz igen hosszú és

meredek út vezet, de korunkat meghazudtolva vállaltuk
a feljutást a vár tetejére. Büszkék vagyunk, hogy a 82
éves Ilonka néni aránylag könnyedén vette az akadályo-
kat és integetett a vár csúcsáról. Amit a vár csúcsáról
látni, azt a csodálatos panorámát nem lehet leírni, látni

kell! Az érintetlen termé-
szet, a színes növényvi-
lág, a környező hegyek
zöld árnyalatai maga a
„természeti csoda”. A lent
maradottakat kárpótolta a
tiszta, szennyezéstől men-
tes levegő és a fák lomb-
jai alatt beszűrődő
napfény.
Utunk utolsó állomása

Kőkapu volt. Itt még egy
utolsó sétát tettünk a 15
hektáros parkban, és meg-
tekintettük benne a több
méter magas fafaragásos
szobor csoportokat, majd

az egykori Károlyiak által épített vadregényes környe-
zetben pompázó vadászkastélyt Ez az a hely „ahol a
csend kezdődik”.

Este kissé fáradtan, de élményekben meggazda-
godva tértünk haza.

Kovács Károlyné  klubvezető

TUDTAE
hogy a Hatvan-Miskolc vasútvonal tervezése,

építése (1 869-70) során a nyomvonal a szőlőskertek fe-
lől a jelenleg már lebontott gőzmalom felé tartott? Ide
tervezték az állomás épületét is. Ugyanis a mai vonal,
amely Mezőnyárád területéhez tartozik, mély, mocsaras
terület volt. Azonban az akkori lakosság egy talpalatnyi
földet sem engedett át a vasút építés számára, mondván:
"Van nekünk lovunk, szekerünk és ezzel oda megyünk,
ahová akarunk, valamint a gőzmasina felperzseli házain-

kat, kazlainkat "
Így a Mezőnyárádhoz tartozó mocsaras rész lett

feltöltve és a vasútállomás Mezőnyárád területére épült.
A kései utódoknak ezért kellett 2,5 km-t gyalogolni, ha
a vasúttal kívántak utazni.

A mocsaras területet az 1950-es években a vas-
útvonal és a Tatai-féle vízimalom között úgy próbálták
hasznosítani, hogy egy ideig kísérleti rizs parcellákat,
majd gumipitypang ültetvényt létesítettek rajta.

Id.Rudó József
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SZÉPKORÚAK ÜNNEPE
Városunk önkormányzata október 22-én rendez-

te meg az Szépkorúak Napját a Művelődési Házban.
A rendezvényt Dr. Dózsa György polgármester

nyitotta meg, majd köszöntőt mondott a Nyugdíjasok
Megyei és Városi Képviseletének elnöke Spisák András,
aki nem csak a vendégeket méltatta, hanem külön köszö-
netet mondott Kovács Károlyné Klárikának és Bakkai
Lászlóné Emmuskának azon munkájukért amivel az idő-
sebb korosztályt támogatják.

A városi hagyományokhoz híven ezt követően
külön köszöntötték a jelenlévő legidősebb lakosokat is.
Az ünnepi műsorban a Diamond Dance Alapfokú Művé-
szetoktatási Intézmény helyi táncosai és a Harmatcsepp
Napköziotthonos Óvoda műsora mellett meghívott ama-
tőr és profi előadók is szórakoztatták a megjelent Szép-
korú nézőket.

Az ünnepség után kötetlen beszélgetésre és va-
csorára vártak mindenkit az épület mellé felállított sátor-
ba. Jó alkalom volt ez arra, hogy a régen nem látott
ismerősökkel egy kis bor és zene mellett elbeszélgesse-
nek a település nyugdíjas lakói.

Városi Önkormányzat
MEGÚJULT A SPORT ÖLTÖZŐ

Akik mostanában a sportpálya környékén jártak,
bizonyára tudják, hogy komoly beruházás keretében új
arculatot kapott az öltöző és közvetlen környéke.
A munkálatokról kérdeztük a város polgármesterét.

Vége felé közeledik az öltöző felújítása, hogyan
sikerült pénzügyi forrásra szert tenni, hol tartanak most
a munkálatok?

Dr. Dózsa György: A választ egy kicsit
messzebbről kezdeném. A jó szó talán az, hogy egy ki-
csit „mostohagyerek” volt a települési sportlétesítmé-
nyek között a sportpálya és annak környéke, elsősorban
az öltöző. Ezért úgy gondoltuk, hogy előbb-utóbb sort
kell keríteni arra, hogy megtörténjen ennek a felújítása,
vagy legalábbis elfogadható szintre emelése. Így éltünk
azzal a lehetősséggel, ami tavaly év végén nyílt meg a
Leader pályázati rendszeren belül. Ezt úgy tudtuk be-
nyújtani - mivel civil szervezetek számára szólt a kiírás -
hogy nem az önkormányzat pályázott, hanem a sport-
egyesület. Természetesen tudtuk, hogy az egyesületnek
saját forrása nincs erre, ezek a pályázatok azonban meg-
kívánják az önerőt. Az önkormányzat eldöntötte, hogy
ezt a költséget felvállaljuk, így beadtuk a pályázatot és
tavaly decemberben nyertünk.
Várhatóan hamarosan végére ér a felújítás, mindössze-
sen 13 millió Ft-ra rúgnak a végleges költségek.

Nem számítottunk viszont olyan dolgokra, mint
az 50 évvel ezelőtti időből származó vezetékek kicserélé-
sével, érintésvédelmével kapcsolatos feladatok. Új vil-
lanyórát is kellett igényelnünk az ÉMÁSZ-tól, tehát a
nem tervezett költségek is több 100.000 Ft-ra rúgnak.
Ez azt jelenti, hogy a 13 millió forintot talán meg is fog-
ja haladni ez a fejlesztés.

Mit tartalmaz pontosan a felújítás, milyen mun
kákat végeztek az épületen?

Dr. Dózsa György: Elsősorban a külső megjele-
nésen fog ez legjobban meglátszani. Ez azt jelenti, hogy
az eddigi lapos tető helyett hagyományos tetőszerkezet

került felhelyezésre. Az épület külső megjelenése meg-
változik a szigetelés által is, szemmel látható változás
lesz a nyílászárók cseréje és a benti teljes felújítás: va-
kolat, vezetékek, burkolás cseréje, a fűtés, világítás, víz-
vezeték korszerűsítése.

Lesze valamilyen hivatalos átadás, vane ilyen
tervbe véve?

Dr. Dózsa György: Természetesen tervezzük,
hogy egy kis ünnepség keretében történjen az átadás, de
az időjárástól is függ . A belső munkák ugyanis már el-
készültek, viszont maga a berendezés (székek, fogasok,
szekrények, stb.) még mindig az 50 évvel ezelőtti álla-
potokat tükrözik. Igyekszünk ezen is segíteni, de ezek
beszerzése is jelentős forrásokat igényel.
A képviselő testület elé fogom terjeszteni a novemberi
ülésünkön, hogy vizsgáljuk meg, milyen további pénz-
ügyi támogatásban tudjuk részesíteni az egyesületet.

Szerk.: Kovács Gyula




